
Zápis ze zasedání výboru ČDS ČLS JEP ze dne 18.6.2024 v Praze 

 

Přítomni: MUDr. Barbora Doležalová, MUDr. Vladimíra Fejfarová, Ph.D., MUDr. Milan Flekač, 

Ph.D., prof. MUDr. Alexandra Jirkovská, CSc., prof. MUDr. Martin Prázný, CSc., Ph.D., MUDr. 

Marcela Szabó, prof. MUDr. Jan Škrha, DrSc., MBA, MUDr. Jan Šoupal, Ph.D., prof. MUDr. 

Zdeněk Šumník, Ph.D., MUDr. Jitka Zemanová. 

Revizní komise: MUDr. Alena Adamíková, Ph.D., MUDr. Jozefína Štefánková, Ph.D. 

Omluveni: prof. MUDr. Martin Haluzík, DrSc., prof. MUDr. Milan Kvapil, CSc., prof. MUDr. 

Terezie Pelikánová, DrSc., MUDr. Zdeněk Jankovec, Ph.D. 

 

Schůzi řídil předseda výboru prof. Prázný. 

1. Byl schválen zápis z předchozího zasedání výboru ČDS ČLS JEP a zápis z plenární 

schůze v rámci 60. Diabetologických dnů v Luhačovicích. Následně byl schválen 

program dnešní schůze. 

 

2. Činnost předsedy ČDS:   

- Prof. Prázný informoval o novele zavádějící automatické rozšíření preskripce VPL a PLDD 

v případě přípravků s preskripčním omezením „L“. Dosud mohl léčivé přípravky s 

preskripčním omezením „L“ předepisovat daný specialista a také jím písemně pověřený 

jiný lékař. Nově budou moci tyto přípravky předepisovat lékaři se specializovanou 

způsobilostí v oboru všeobecné praktické lékařství, praktické lékařství pro děti a dorost, 

aniž by bylo nutné písemné pověření, a to v případech, kdy specializaci výslovně 

nevyžaduje SPC či rozhodnutí o registraci přípravku (předpoklad od začátku července 

2024). Jedinými limity v poskytování primární péče by dle důvodové zprávy měly být 

odborné možnosti praktického lékaře či lékaře pro děti a dorost nebo pediatra, nikoli 

administrativní překážky. Pravidla v případě tzv. nepřenositelného preskripčního 

omezení (vykazovací symbol „E“) se návrhem nemění.  Na podzim bude vedení výboru 

v této otázce jednat se zástupci MZ ČR. Výbor vzal informace na vědomí a diskutoval 

potenciální možné problémy novely ve vztahu k ambulantní diabetologii. 

- Jednání na MZ ČR o sdílení výkonu stanovení BNP v ambulanci diabetologa: jednání 

skončila úspěšně a v budoucnu bude možné vykazovat tento výkon i pro odbornost 

103. 

- Diskutována byla problematika úhrady senzorů pro kontinuální monitoraci glukózy u 

pacientů s DM 2. typu léčené IIL (ref. dr. Šoupal): v současné době stále není vyjasněno, 

probíhají intenzivní jednání s plátci, zejména VZP, vedení ČDS bude informovat o 

výsledku na další schůzi výboru. Vedení výboru ČDS reagovalo na dopis Všeobecné 

zdravotní pojišťovny, kde je podle názoru ČDS uvedena řada zásadních nepřesností 

týkajících se zejména nadhodnocení očekávaného dopadu rozšíření úhrady senzorů, 

data ohledně velikosti kohorty dotčených pacientů i predikovatelného tempa 

penetrace, kde informace uváděné VZP dementuje. Reakce bude odeslána ředitelce 

Odboru léčiv a zdravotnických prostředků MZ ČR. Výbor vyslovil hlasováním souhlas.  



- Webové stránky diab.cz a nový vzdělávací portál portal.diab.cz. Vzdělávací portál bude 

propojený se stránkami ČDS a tento bude sloužit ke zveřejnění záznamů z konferencí, 

půjde o nezávislý ́web, zveřejněny budou akce pod záštitou ČDS. Výbor diskutoval, zda 

bude přístup nadále volný či nikoliv a pro koho bude určen (ČDS či volně pro všechny 

zdravotnické odborníky) a jaký bude časový odstup od proběhlé konference, po 

definovanou dobu. Předseda prof. Prázný navrhuje Mgr. J. Hensel jako správkyni webu 

a osobu zodpovědnou za mediální komunikaci ČDS ČLS JEP. Výbor po diskusi schválil 

Mgr. Hensel ve výše uvedeném a současně schválil 35 tisíc Kč za IT přípravu 

vzdělávacího portálu. Výbor souhlasí se zadáním cenové nabídky pro inovaci webových 

stránek ČDS.  

- Distribuce edukačních materiálů pro všechny lékaře diabetology v ambulancích a do DC 

na téma kouření a diabetes. Materiály budou rozeslány na diabetologická centra a do 

ambulancí, které projeví zájem po zveřejnění nabídky mailingem. Výbor souhlasí 

s touto cestou distribuce materiálů. 

- Vedení výboru domluví termín zasedání výboru ČDS na MZ ČR, uskutečnit by se mělo 

do poloviny října 2024. Výbor souhlasí. 

- Ketoanaloga pro léčbu DKD – možnost preskripce pro diabetology, výbor souhlasí, 

vedení výboru předá souhlasné stanovisko SÚKL. 

- Prof. Prázný referoval o účasti členů ČDS na výběrových řízeních (VZ) pro nová ZZ 

poskytující péči v oboru diabetologie v Plzeňském a Ústeckém kraji. Nová pracoviště 

byla na VZ schválena, výbor vzal na vědomí. 

- Prof. Pelikánová vypracovala aktualizaci podmínek pro diabetologická centra 1. a 2. 

typu, výbor na minulém zasedání souhlasil s aktualizací a nyní budou tyto podmínky 

pro diabetologická centra zveřejněny na webu ČDS. DC, která t.č. nemají uvedeny 

všechny požadované podmínky ke splnění stávajícího statusu DC, budou oslovena 

vedením ČDS (administruje sekretariát ČDS). Výbor souhlasí. 

- Informace předsedy ohledně dokumentu vydaného MZ ČR v otázce očkování proti 

černému kašli: v současnosti je přesně definována tzv. prioritizace osob k očkování. 

Výbor vzal na vědomí. 

 

3. Činnost OSAD (ref. Dr. Szabó):  

- Referovala o dohodovacím řízení s plátci pro rok 2025, které skončilo nedohodou pro 

neakceptovatelný návrh pojišťoven. Plátci navrhovali pro diabetologii 0,93 Kč/bod.  

- Propagace činnosti ambulantní diabetologie v médiích, výbor diskutoval možnosti, jak 

mediálně propagovat význam oboru diabetologie pro širokou veřejnost.  

- Diskutována spolupráce ČDS, resp. OSAD s SAS (koordinátorem Dr. Jojko) s ohledem 

na sdílení informací z jednání s MZ ČR, plátci atd.  Výbor diskutoval také možnost 

spolupráce s ČLK v rámci dohodovacího řízení, kterou by v této otázce preferoval.  

 

4. Podiatrická sekce (ref. Dr. Fejfarová):  

- Zdravotní výkon pro POCT stanovení CRP v ambulancích diabetologa: 

podiatrická sekce již obdržela souhlasné stanovisko společnosti pro PLDD. V září 2024 

bude jednání pracovní skupiny na MZ ČR s plátci k definitivnímu rozhodnutí. Výbor vzal 

informace na vědomí. 



- Bude zpravován nový Doporučený postup v terapii Syndromu diabetické nohy, 

jako koordinátorka byla schválena vedením podiatrické sekce prof. Jirkovská. Bylo 

projednáno výborem a byl vysloven souhlas. 

- Potvrzeno uspořádání konference DFSG v roce 2025 v Praze, tzn. podiatrická 

sekce ČDS se bude podílet na organizaci konference v 9/2025. Den před vlastní DFSG 

konferencí se bude konat konference Syndrom diabetické nohy. Byla schválena záštita 

ČDS nad konferencí. Výše finanční podpory ze strany ČDS zatím nebyla výborem 

schvalována.  

- Konference Syndrom diabetické nohy, ref. prof. Jirkovská: Konference měla 

velmi dobrý ohlas u účastníků, cca 120 registrovaných. Výbor ČDS schválil proplacení 

doplatku nákladů ve výši do 10.000 Kč. Tato byla schválena výborem ČDS. 

- Budou probíhat volby do podiatrické sekce, proběhnou elektronicky, výbor vzal 

informace na vědomí. 

- Probíhají jednání s dotčenými odbornými společnostmi ohledně vytvoření nové 

odbornosti pedikér/ka se specializací v podiatrii. Výbor vzal informace na vědomí. 

- Plánuje se zřízení nových podiatrických ambulancí: ve FN v Brně a v Hodoníně, 

zatím nejsou oficiálně odsouhlaseny výborem. Po splnění požadavků bude předloženo 

výboru ke schválení. Výbor vzal na vědomí. 

- Plánuje se angiologicko-podiatrická spolupráce s ohledem na výsledky šetření 

externích auditů – nedostatečné vyšetřování ICHDK v podiatrických ambulancích 

(podiatrická sekce bude jednat s angiology Dr. Hauerem a Dr. Matuškou). 

 

5. Technologická sekce (ref. prof. Prázný, Dr. Šoupal): 

- Nebyl projednáván návrh prof. Kvapila týkající se ustanovení odborné komise ke 

sjednocení terminologie názvů pro popis koncentraci glukózy v plné krvi, v plazmě a v 

intersticiální tekutině. Navrhovatel nepřítomen, možno probrat na dalším zasedání 

výboru. Výbor vzal na vědomí. 

 

6. Psychologická sekce (ref. Dr. Štefánková):  

- Žádost o garanci pro první komplexní roční interaktivní Kurz efektivní komunikace 

s pacienty s DM. Bude se jednat o certifikovaný kurz České diabetologické společnosti 

ČLS JEP s akreditací ČLK (max. cca 16–20 účastníků). Již jsou stanoveny termíny 

prezenčních setkání a v mezidobí budou uspořádána on-line setkání, začíná v lednu 

2025. Výbor schválil podporu. 

 

7. Ekonomika (ref. Dr. Zemanová): 

- V současné době ještě není k dispozici bilance z letošních DD v Luhačovicích. Dr. 

Zemanová prezentovala zásadní příjmové a výdajové položky, konečná bilance detailně 

po obdržení dat z Luhačovic. Výbor vzal informaci na vědomí. 

 

 

8. Různé: 

- Revizi kritérií pro udílení cen ČDS v rámci DD v Luhačovicích vypracoval prof. Škrha a 

prezentoval všechny aktualizace. Výbor diskutoval a následně odsouhlasil navrhované 



změny. Přesné aktualizované znění je přílohou č. 1 zápisu.  Výbor současně vyslovil 

souhlas s návrhem prof. Škrhy, aby byli každoročně všichni zvolení ocenění uvedeni 

v zápisu, resp.  jako samostatná příloha zápisu ze zasedání výboru při DD 

v Luhačovicích. Vyhodnocování posterových sdělení v rámci DD zůstane zachováno tak, 

jak bylo dosud bez změny. Výbor hlasováním vyslovil souhlas. 

- Dr. Doležalová referovala o spolupráci s DMEV ohledně publikace činnosti výboru ČDS 

v časopise. Dr. Doležalová bude pravidelně publikovat krátká sdělení aktivit výboru 

v DMEV. Výbor poděkoval za aktivitu a vzal informace na vědomí. 

-  Dr. Doležalová informovala výbor o změně ve smluvní politice některých zdravotních 

pojišťoven (111,207), která se týká omezení úvazků lékařů kategorie L2 v ambulancích, 

nově musí být pokryta ordinační doba ZZ výhradně lékařem se specializací L3 (nikoliv 

jako dosud také lékařem L2, tzn. lékařem po základním kmeni v oboru). Výbor vzal na 

vědomí. 

- Dr. Doležalová informovala výbor o výsledcích revizí ZP 211 u některých ambulantních 

ZZ zaměřených na předpis GLP 1-RA. Pojišťovna odmítla uhradit preskripci GLP- 1 RA 

v situacích, kdy pacient nemá předepsán metformin z důvodu KI, i přes správné 

odůvodnění ve zdravotnické dokumentaci. Prof. Prázný navrhuje v této otázce oslovit 

SÚKL s revizí týkající se metforminu a dále u vybraných léčiv převést tato z kategorie „L“ 

do kategorie „E“. Do příští schůze bude vypracován návrh týkající se jednak revize 

úhrady GLP-1 RA v situacích, kdy je metformin KI (vypracuje Dr. Doležalová) a revize 

kategorie „L“ , resp. „E“ u vybraných antidiabetik (vypracuje vedení výboru ČDS). Na 

další schůzi budou předloženy výboru ke schválení. Výbor vzal na vědomí. 

- Aktualizace doporučených postupů ČDS: prof. Prázný navrhuje, aby se ČDS ČLS JEP 

řídila společnými doporučeními ADA/EASD, jejich principy a v případě, kdy se 

odkláníme od těchto mezinárodních platných doporučení, vytváříme upřesnění 

doporučených postupů pro ČR. Tato informace bude zveřejněna na webových 

stránkách ČDS. Výbor hlasováním vyslovil souhlas s návrhem. 

- Národní diabetologický program: prof. Prázný navrhuje neaktualizovat stávající. Výbor 

diskutoval pro sporný význam revize NDP v situaci, kdy je obtížné získat validní data 

potřebná k jeho aktualizaci. Výbor souhlasí. 

-Prof. Škrha referoval o průběhu konference DCVD konané 29.5.-31.5.2024 v Praze. 

Zatím nejsou k dispozici výsledky ekonomické bilance. Budou předloženy na dalším 

výboru. Výbor vzal informace na vědomí. 

 

9. Žádosti o příspěvek na zahraniční cestu: 

MUDr. Barbora Hagerf, 1990, IKEM: American Diabetes Association Meeting, 21. – 24. 

6. 2024, Orlando, Florida, USA, Aktivní účast: rtCGM Improves Postoperative Glucose 

Control in Liver Transplant Recipients with Diabetes Mellitus 

 

MUDr. Johana Venerová, 1970, ÚVN Praha: Diabetic Foot Study Group, 6.- 8.9. 2024, 

Valencie, Španělsko, Aktivní účast: Implementation of percutaneous bone biopsy (PBB) 

in outpatients with diabetic foot osteomyelitis (DFO) unresponsive to standard 

treatment performed by a diabetologist in a tertiary center. 

 



Ing. Martina Hüttl, Ph.D., 1978, IKEM: 60th EASD Annual Meeting, 9.-13. 9. 2024, 

Madrid, Španělsko, Aktivní účast: The impact of early versus postponed statin therapy 

after ovarian cycle loss on insulin resistance parameters in a prediabetes model. 

 

MUDr. Quoc Dat Do, 1994, 3. interní klinika VFN a 1.LF UK, 60th EASD Annual Meeting, 

9.-13. 9. 2024, Madrid, Španělsko, Aktivní účast: Switch of Open-source Automated 

Insulin Delivery System – AndroidAPS to Commercially available AID Systems in Type 1 

Diabetes: The Extension of the CODIAC Study. 

 

Všechny výše uvedené žádosti byly hlasováním výboru schváleny. 

 

10. Noví členové/nové členky ČDS ČLS JEP: 

MUDr. Dagmar Pašková, 1990, Oblastní nemocnice Kladno a.s., Diabetologie, ČDS 

MUDr. Andrej Pašagin, 1985, LuksMed s.r.o., Praha, Diabetologie, ČDS  

Mgr. Adriána Ondová, 1993, Fakultní nemocnice Královské Vinohrady, Nutriční 

terapeut, ČDS + SEKCE: Diabetes a těhotenství, Sesterská 

MUDr. Věra Prýmková, 1971, Akeso poliklinika, Praha 13 - Nové Butovice, SEKCE: 

Psychologická, Technologická 

MUDr. Jindra Vejrychová, 1966, Krajská nemocnice Liberec a.s., Centrum interních 

oborů, SEKCE: Psychologická, Diabetes a těhotenství 

MUDr. Štěpánka Dobalová, 1995, Nemocnice Jindřichův Hradec, a.s., Pediatrie, SEKCE: 

Diabetes a těhotenství 

 

Žádosti o snížení/prominutí členského příspěvku: 

MUDr. Marie Krejčí, 1988, důvod: rodičovská dovolená 

MUDr. Martina Hanovcová, 1991, důvod: rodičovská dovolená 

MUDr. Magdaléna Lukáčová, 1987, důvod: rodičovská dovolená 

 

Všechny nové členky/noví členové byli hlasováním schváleni a také výše uvedené 

žádosti o snížení/prominutí členského příspěvku. 

 

 

 

 

 

Zapsal MUDr. Milan Flekač, Ph.D. 

 

V Praze dne 9. 9. 2024 

 


